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ФЕСТЫВАЛЬ

ПЕРАСЛЕД

Віцебскую актывістку і блогерку Алену Янушкоўскую 
шэсьць разоў судзілі за ўдзел і заклікі да ўдзелу ў акцыях 
за незалежнасьць Беларусі. Агульная сума штрафаў, 
прысуджаных Янушкоўскай, дасягае 4725 рублёў.

Актывістка зьвярнулася з просьбай, 
каб суды дазволілі адтэрмінаваць 
выплату такіх вялікіх грошай, але 
атрымала адмовы.

Агулам  Алену 
Янушкоўскую  аштрафавалі на 
175 базавых  велічынь. Блогерка 
зьвярнулася з хадайніцтвамі да 
судзьдзяў, якія каралі яе штрафамі, каб 
на паўгода адклалі іх выплату.

Патлумачыла, што нядаўна перанесла 
цяжкую апэрацыю на хрыбетніку, і 
зараз ня мае магчымасьці працаваць і 
зарабіць такія вялікія грошы. Рахункаў 
у банку ці аўтамабіль, які можна 
было б прадаць, таксама ня мае. 
Паведаміла судзьдзям у тым ліку і пра 
тое, што зладзіла  збор сродкаў на 
аплату штрафаў  праз краўдфандынг 
у інтэрнэце і што, магчыма, цягам 6 
месяцаў удасца сабраць патрэбную 
суму.

Але такія довады для судзьдзяў Алены 
Цыганковай  (суд Чыгуначнага 
раёну),  Міхаіла Зубені  і  Натальлі 
Трацяковай  (абодва працуюць у 
судзе Віцебскага раёну) падаліся 
непераканаўчымі. Усе трое адмовілі 
Алене Янушкоўскай у адтэрміноўцы – 
без аніякіх тлумачэньняў.

Янушкоўская мяркуе, што такім 
чынам дзяржава спрабуе яшчэ больш 
запалохаць людзей, «якія нясуць праўду 
ў народ».

«Шмат хто праводзіць паралель: я і 
Дзіма Казлоў (Шэры Кот). Мы блогеры, 

якія нясуць праўду ў народ, і мы ім 
вельмі і вельмі муляем. Што ён, што я – 
мы ж прамаўлялі тады на плошчы, казалі 
пра Лукашэнку. І вось я паглядзела: дык 
у мяне штрафаў больш, чым ва ўсіх 
палітыкаў! А я ж… які я палітык?..»  – 
кажа Алена Янушкоўская.

Віцебскі праваабаронца  Павал 
Левінаў  мяркуе, што, як і ў выпадку з 
каронавірусам, улады ў чарговы раз 
паказваюць, што асобны жывы чалавек 
для іх – не галоўнае.

«Калі на прыкладзе Янушкоўскай, дык 
суды паказваюць грамадзтву Беларусі, 
што яны зусім не зьбіраюцца стаяць 
на варце інтарэсаў чалавека, а толькі – 
дзяржавы», – сказаў праваабаронца.

Дапамагчы сплаціць штрафы 
блогерцы Алене Янушкоўскай 
можна  на сайце MolaMola. Актывістку 
падтрымала ўжо больш за 100 чалавек, 
але сабранай сумы (1800 рублёў) 
ня хопіць нават для аплаты паловы 
прысуджаных ёй штрафаў.

Зьміцер Міраш
"Віцебская вясна"

СУД АДТЭРМІНОЎКУ 
НЕ ДАЗВОЛІЎ

Падчас двухтыднёвай трэніроўкі пад 
назвай «Зімовы партызан» марскія 
пяхотнікі  — 28  з іх  з  Роты Ліма  — 
навучылі беларусаў дзюльферу 
і  агульнай тактыцы дзеянняў, якая 
прымяняецца каралеўскімі марскімі 
пяхотнікамі.

У  сваю чаргу, беларускія ваенныя 
прадэманстравалі брытанскім марскім 
пехацінцам навыкі выжывання, 
навігацыі і тактычнай працы на палігоне 
недалёка ад  Віцебска на  паўночным 
усходзе краіны.

У  перапынках паміж сумеснай 
трэніроўкай Рота Ліма наведала музеі 
і  мемарыял «Хатынь», які з’яўляецца 
данінай павагі амаль тром мільёнам 
беларусаў, якія загінулі падчас Другой 
сусветнай вайны, і  месцам жорсткай 
расправы фашыстаў у 1943 году.

«Трэніроўка» Зімовы партызан 
«стала вялікім вопытам для Роты Ліма, 
абмен тактычнымі навыкамі і навыкамі 
выжывання павысіў гатоўнасць Роты 
на  будучыню»,  — сказаў камандзір 
падраздзялення, Маёр Джон Уайтман.

 «Наведванне мемарыяла Хатынь 
было вельмі памятным. Вопыт быў 
вельмі выцвярэжваючым, мемарыял 
прымусіў нас яшчэ раз задумацца аб той 
жорсткасці, якая мела месца на Ўсходнім 
фронце. Рота таксама наведала Музей 
афганскай вайны і музей партызанскага 

побыту ў Віцебску.
Трэніроўка праводзілася ў  двух 

змешаных атрадах беларусаў 
і  брытанскіх марскіх пяхотнікаў 
і завяршылася апошнім выпрабаваннем 
уначы.

На  заключным этапе каманды 
прайшлі выпрабаванні 
ў  ходзе  25-кіламетровага  марш-кідка, 
дзе яны выконвалі розныя місіі, каб 
пратэставаць навыкі, атрыманыя за два 
тыдні трэніроўкі.

Акрамя таго, марскія пяхотнікі 
прабылі некалькі дзён у  Мінску, дзе 
наведалі Беларускі дзяржаўны музей 
гісторыі Вялікай Айчыннай вайны 
(Другой сусветнай вайны), у  якога яны 
ўсклалі вянок, а  таксама Гісторыка-
культурны комплекс «Лінія Сталіна».

«У цэлым гэта быў вельмі павучальны 
вопыт, мы  з  вялікай павагай ставімся 
да  дзеянняў і  самаахвяравання 
беларусаў у  Другой сусветнай 
вайне», — дадаў Маёр Уайтман.

Рота Ліма з’яўляецца спецыяльным 
падраздзяленнем Каралеўскай 
марской пяхоты па  эвакуацыі 
параненых, гэта значыць яе  члены 
з’яўляюцца экспертамі па  выратаванні 
экіпажаў збітых самалётаў, ваенных або 
грамадзянскіх асоб, якія знаходзяцца 
ў небяспечных умовах.

А.Адамаў

Зялёныя берэты з 42-га батальёна, размешчанага ў Плімуце, 
правялі сумесную трэніроўку з міратворчай ротай 103-й асобнай 
гвардзейскай паветрана-дэсантнай брыгады на палігоне 
Ласвіда на поўначы Беларусі — амбасада Брытаніі ў Менску.

ПАЛІГОН 
ЯК НАВУЧАЛЬНАЯ 

ПЛЯЦОЎКА

ВУЧЭНЬНІ

—  Дирекция фестиваля готовит 
проект, и  ни  у  кого из  наших 
партнеров не  возникает никаких 
вопросов. Наш фестиваль пройдет 
в штатном режиме — без переносов и, 
тем более, отмены. Надеемся, 
что «Славянский базар» состоится, как 
мы  и  планировали,  с  13  по  21  июля
. Большинство культурно-массовых 
мероприятий в  стране сейчас 
переносят на  май-июнь. Не  на  осень, 
не на зиму, не на 2021 год. И это также 
дает надежду на  то, что наш проект 
состоится в запланированный срок, — 
отметил Глеб Лапицкий.

Однако с  18  марта дирекция 
фестиваля приостановила продажу 
билетов на  концерт «Звезды 
«Евровидения» — он заявлен в афише 
в  ночь с  18  на 19  июля в  Летнем 
амфитеатре. Билеты на  него стоили 
от 40 до 90 рублей.

—  Приостановили продажу в  силу 
того, что из-за работы авиасообщения 
мы не можем просчитать логистику, — 
пояснил Глеб Лапицкий. — Как только 
возобновятся перелеты, мы  вернем 
проект назад. Я уверен, что мы решим, 
как привезти артистов, если, конечно, 
не  будут закрыты все границы. А  все 
остальные мероприятия у  нас идут 
по плану, как и шли.

Какие конкретно исполнители 
должны выступить в проекте «Звезды 
«Евровидения», Лапицкий пока 
назвать не может:

—  Мы  напрямую работаем 
с Европейским вещательным союзом. 
И  он  конгломерирует всю логистику 
артистов. Мы  не  можем открыть эти 
имена  — а  я  вас уверяю, это очень 
крутые имена! —  потому что еще 
не  подписан до  конца контракт. 
Поэтому мы  приняли совместное 

решение, что не  отменим, а  именно 
приостановим продажу билетов 
на этот проект.

Билеты на  мероприятия «базара» 
начали продавать 21  февраля. Уже 
реализовали около 10 тысяч.

—  По  сравнению с  прошлым годом 
продажи шли очень хорошо, сейчас 
приостановились. Мы  советуем 
не поддаваться панике и рекомендуем 
не  сдавать билеты. Однако выбор, 
конечно, за зрителями. Это их право — 
сдать билет, подстраховаться, или 
не  делать этого. Но  люди должны 
понимать, что если они сдадут билеты, 
то больше не купят его по этой же цене. 
Потому что на  любое мероприятие 
после возвращения его в афишу, если 
вдруг оно отменялось, спрос будет 
больше, и каждый коммерсант захочет 
заработать.

На  мероприятия в  амфитеатре 
билеты стоят от  20  до  220  рублей, 
на  проекты в  концертном зале 
«Витебск» — от 8 до 58 рублей.

А.Адамов

«Славянский базар-2020» состоится, несмотря на пандемию 
коронавируса, выразил уверенность 18 марта на брифинге 
директор фестиваля Глеб Лапицкий.

«СЛАВЯНСКИЙ БАЗАР» БЕЗ ОТМЕНЫ НЕМЕЦКИЕ 
ДЕНЬГИ 

ДЛЯ БАНИ
ТЦСОН Витебского района 
и Посольство Федеративной 
Республики Германия подпи-
сали договор о реализации 
проекта «Мобильная баня».

Заместитель директора ТЦСОН 
Екатерина Лазовская рассказала, что 
главная цель проекта — внедрение 
в сельскую отдаленную местность 
инновационных технологий, 
направленных на повышение 
доступности и качества социальных 
услуг пожилым людям и людям с 
ограниченными возможностями, 
оказание гражданам пожилого 
возраста и людям с инвалидностью 
социальной поддержки в виде 
социально-бытовых услуг.

— Изучая потребности граждан 
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Каб атрымліваць кожны 
нумар газеты “Дзвінскі 
Ўзгорак“ паведаміце рэ-
дакцыі аб гэтым. Калі не 
жадаеце атрымліваць га-
зету, то патэдефануйце.

Калі парушаны вашы 
правы спажыўца, працаўні-
ка, то даем эфектыўныя 
парады па абароне права і 
пошуку бясплатных юрыс-
таў. Звяртайцеся на адрас 
газеты “Дзвінскі Ўзгорак“.

Наша газета стала 
размяшчацца на партале 

http://kamunikat.org, дзе 
зацікаўленыя грамадзяне 

могуць яе спампаваць 
яшчэ да з’яўлення газеты 

на паперы.

ГАСПАДАРКА

ТРАНСПАРТ

(пачатак на стар. 1)

СПРЭЧКА

САЦЫЯЛКА ЗДАРЭННЕ

пожилого возраста, 
людей с инвалидностью, 
проживающих в отдаленных 
населенных пунктах в частных 
домах, выяснилось, что из-
за отсутствия общественных 
бань многим сложно 
проводить гигиенические 
процедуры и стирать белье, 
— отметила Екатерина 
Лазовская. — Для этого людям 
необходимо приносить 
воду из колонки или 
колодца, который не всегда 
находится рядом с домом. 
В том случае, если баня все 
же имеется на территории 
домовладения, то содержать 
ее в пригодном состоянии 

людям преклонного возраста 
довольно сложно. Для этого 
требуется производить 
ремонт, закупать дрова, да и 
протапливать баню для одного 
человека нерентабельно.

Так появилась идея 
приобрести мобильную 
баню-бочку, которую 
можно установить в одном 
населенном пункте, а 
также перевозить в другие 
отдаленные деревни при 
помощи прицепа (по мере 
необходимости и запроса 
граждан), и стиральную 
машину.

Денежные средства для 
их приобретения на сумму 
8674,00 белорусских рублей 

выделило Посольство 
Федеративной Республики 
Германия. Проект будет 
реализован в этом году.

Баню планируется уста-
новить в г. п. Яновичи, так 
как Центру в 2020 году 
выделено просторное здание 
с приусадебным участком в 
безвозмездное пользование 
с последующей передачей на 
баланс. Стиральная машина 
будет установлена в отделении 
дневного пребывания для 
граждан пожилого возраста 
в г.п. Яновичи, где будут 
оказываться услуги по стирке 
белья.

Елена НОВИКОВА
"Жыццё Прыдзвіння"

Ирина Воробьева с  мужем 
и  тремя детьми приехали 
в  Витебск из  украинского 
Донецка. Мужчина получил 
гражданство, семья 
построила 2-комнатную 
квартиру в  витебском 
микрорайоне Билево. А  еще 
решила обзавестись домом 
в деревне.

— В деревне Шарки в 40 км 
от Витебска в колхозном доме 
жила мужнина родня. У  нас 
трое детей, у  меня больная 
мама  — и  мы  подумали, что 
хорошо  бы купить этот дом. 
Ходили  бы в  лес по  ягоды 
и грибы, садили грядки, одним 
словом, выбирались из города 
на природу, на свежий воздух.

Итак, в  июне 2016 года 
наблюдательный совет 
ОАО «Липовцы» принял 
решение о  продаже дома 
Ирине Воробьевой  — 
по  балансово-остаточной 
стоимости, она составляла 
около 1,4 тыс. рублей. Однако 
наблюдательный совет 
не  указал в  своем решении 
цену, за  которую колхоз 
продает дом.

Через месяц постройку 
поставили на баланс колхоза, 
а семья тем временем начала 
ремонт в  жилье, которое 
считало уже почти своим:

—  Мы  отдали 2,5 тысячи 
рублей на оформление земли, 

а  также на  постановку дома 
на баланс. И думали с мужем: 
все, дом нам точно продадут 
за эту сумму, которую мы уже 
на него потратили. А потом еще 
взяли кредит на 3800 рублей. 
И  начали делать ремонт: 
покрасили стены, поменяли 
крышу, восстановили полы, 
привезли несколько машин 
песка и  т.д. То  есть в  общей 
сложности вложили в  дом 
почти 6,5 тысячи рублей.

А  в  декабре 2017  ОАО 
«Липовцы» прекратило 
деятельность: его присое-
динили к  Витебскому мясо-
комбинату. И  руководство 
предприятия не  захотело 
продавать дом на  прежних 
условиях.

—  Директор вызвал 
меня на  прием и  говорит: 
«У  меня хватает своих 
работников, им нужно жилье, 
и  мы  не  продадим вам дом 
по  балансово-остаточной 
стоимости. Если хотите, 
то  покупайте его по  253-
му указу президента  «О мерах 
по  финансовому оздоров-
лению сельскохозяйственных 
организаций»  — то  есть 
по цене не выше рыночной.

БТИ дало заключение, 
что рыночная цена дома  — 
6800 рублей. И мясокомбинат 
согласился его продать за эту 
сумму с  рассрочкой платежа 

на 3 года.
Женщина обратилась 

в прокуратуру — и та пришла 
к таким выводам.

Во-первых, действие указа 
№  253 распространяется 
на  дома, построенные 
с  господдержкой. А  спорный 
дом в  деревне Шарки 
построен в  1967 году 
за  собственные средства 
местного колхоза.

Во-вторых, в  июне 2016 
года законодательство 
не  запрещало частным 
организациям продать 
жилье, построенное без 
государственной поддержки 
по  балансово-остаточной 
стоимости. На  таком условии 
продажа была возможна 
не  только работникам 
предприятия, но  и  иным 
людям. Балансовая стоимость 
дома составляла почти 
1430 рублей.

«Таким образом, каких-либо 
законных оснований для 
отказа в  продаже вам дома 
по  балансово-остаточной 
стоимости в  2016 году 
не  имелось»,  — отмечает 
прокуратура Витебского 
района в ответе Воробьевой.

Прокуратура предлагает 
женщине обжаловать отказ 
гендиректора мясокомбината 
продать дом в  витебский 
концерн «Мясомолочные 
продукты», а  в  случае, если 
не найдет понимания и там, — 
то в суд.

Ирина не  исключает, что 
будет судиться:

—  Мы  с  мясокомбинатом 
зашли в  тупик. За  3,5 года 
«войны» за  эту постройку 
ушло уже столько сил, 
времени и денег! Но надежда, 
что до  суда дело все  же 
не  дойдет и  что дом мне 
продадут по  балансовой 
стоимости, еще остается.

Татьяна Матвеева
REALTY.TUT.BY

Многодетная семья захотела купить дом в деревне 
Шарки Шапечинского сельсовета Витебского 
района. Местное хозяйство согласилось его 
продать — вроде как по балансовой стоимости 
в 1,4 тыс. рублей. Еще до оформления 
сделки супруги начали делать в доме ремонт. 
А потом колхоз присоединили к Витебскому 
мясокомбинату — и новый собственник решил 
продать недвижимость уже дороже, по рыночной 
стоимости, за 6,8 тыс. Но почти такую сумму семья 
уже вложила в ремонт и оформление дома. Люди 
обратились в прокуратуру. Там посчитали, что 
мясокомбинат не прав и семья может подавать 
на него в суд.

ПЕРЕСЕЛЕНЦЫ ВОЮЮТ 
ЗА ДОМ

С 21 марта по субботам 
и воскресеньям рейсы 
по маршрутам «Витебск 

– Дрюково (Дачи)» с 
отправлением от автовокзала 
в 9:45 и 15:40, а также по 

маршруту «Витебск – Лятохи» с 
отправлением от автовокзала 
в 9:55 и 15:50,  сообщает  сайт 
филиала «Автобусный 
парк №1 г. Витебска» ОАО 
«Витебскоблавтотранс».

А.Адамов

В Дрюково (Дачи) и Лятохи Витебского района 
с 21 марта доехать стало удобнее, в первую очередь 
это касается любителей загородных дачных участков.

НОВЫЕ РЕЙСЫ ДЛЯ ДАЧНИКОВ 

Возгорание обнаружила 
соседка, которая сообщила 
об этом живущим по соседству 
мужчинам. Они вошли 
в  квартиру, которая была 
заполнена дымом. Там они 
нашли престарелого мужчину 
на  полу в  комнате, он  лежал 
на  полу рядом с  горящей 
кроватью.

После того как 
пострадавшего пенсионера 
вынесли на  открытый 
воздух, мужчины потушили 
горящую кровать водой. 
После осмотра «скорой» 
старика госпитализировали 

в  больницу с  ожогами 
различной степени.

В  результате пожара 
в  комнате уничтожены 
постельные принадлежности, 
закопчены стены и  потолок. 
По  предварительной версии 
возгорание в  квартире 
могло произойти из-за 
неосторожности при курении 
хозяина,  сообщается  пресс-
службой МЧС.

К сожалению,  21 марта в 7:00 
пенсионер умер в больнице -- 
спасти его жизнь медикам не 
удалось. 

А.Смоленский

Вечером 19 марта произошел пожар в деревне 
Старое Село Витебского района, соседям удалось 
спасти 72-летнего пенсионера, у которого 
загорелась кровать в квартире.

СТАРИКА СПАСЛИ, 
НО ВСКОРЕ ОН УМЕР

Лесоводы Суражского 
и  Витебского лесхозов 
заранее определили 
объекты воспроизводства 
лесов, благоустройства 
и  очистки лесного фонда. 
Началась активная работа 
по  привлечению к  акции 
представителей органов 
власти, учреждений 
образования, населения, 
общественности.

В  ходе «Недели леса» 
и  общения с  лесоводами 
участники кампании 
узнают много интересного 
о  деятельности лесной 
отрасли, познакомятся 
с  многогранной работой 
лесоводов, пообещала 
заместитель директора 
по  идеологической 
работе ГЛХУ «Суражский 
лесхоз» Лилия Красовская.

К  участию в  акции 
приглашаются все 
желающие, граждане, 
неравнодушные к вопросам 
экологии. Творческие люди 
могут принять участие 
в  конкурсах на  лучший 
слоган, лучший фотоснимок 
акции в соцсетях.

Всего в Суражском лесхозе 
планируется произвести 
лесные посадки на площади 
64  га, в  т.ч. посадить 
твердолиственные лесные 
культуры на площади 10 га. 
В  течение последних лет 
акцент делается на создании 
смешанных культур 
(две и  более древесные 
породы). Это позволяет 
повышать устойчивость 
будущих лесов к различным 
биологическим и  клима-
тическим факторам.

К  слову, 21  марта 
отмечается Междуна-
родный день лесов, 
основная задача которого 

привлечение внимания 
жителей планеты 
к  проблеме сохранения 
зеленого богатства, 
информирование о  значи-
мости лесных экосистем, 
основных мерах защиты 
и восстановления лесов.

По  сведениям главного 
статистического управ-
ления Витебской области, 
в  2019 году мероприятия 
по  лесовосстановлению 
и  лесоразведению 
проведены на  5,4  тыс. 
гектарах. Посажено 
и  посеяно лесов на  4,1  тыс. 
гектарах. Содействием 
естественному возобнов-
лению лесов и сохранением 
подроста было охвачено 1,3 
тыс гектаров.

В связи с благоприятными 
погодными условиями 
лесничества Суражского 
и  Витебского лесхозов уже 
приступили к посадке леса.

Нина ТОНИНА
"Жыццё Прыдзвіння"

Для волонтёров действует приглашение 
поучавствовать в традиционной добровольной 
акции «Неделя леса», которая пройдет с 28 марта 
по 4 апреля.

НОВЫМ ЛЕСАМ 
БЫТЬ
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COVID-19

Днямі мне пашчасціла назіраць пралёт гусей 
над цэнтрам Мінска. Але ці можна ў гэтай падзеі 
ўбачыць сімвалічны сэнс? Не ўпэўнены. Уся 
ўвага сёння прыцягнутая да іншага біялагічнага 
віду з атрада гусепадобных — лебедзяў, прычым 
выключна з чорнымі пёрамі.

ДОМ БЕЗ ГАСПАДАРОЎ

Чорны лебедзь з падачы 
амерыканскага пісьменніка і 
статыстыка Насіма Талеба даў 
імя тэорыі, якая разглядае 
рэдкія падзеі, што складана 
спрагназаваць, аднак якія 
спараджаюць значныя 
наступствы (як правіла, 
негатыўныя). Чорны лебедзь 
— гэта сучасны аналаг белага і 
пухнатага паўночнага звярка з 
застойных брэжнеўскіх часоў.

Здавалася, гэта ганарлівая 
птушка, якая добра 
павесялілася на родных 
вадаёмах на мяжы 1980–1990-
х гадоў мінулага стагоддзя, 
назаўсёды пакінула ў спакоі 
Сінявокую. Краіну накрыла 
стабільнасць. Накрыла нібы 
тазам — настолькі шчыльна, 
што адзін выбітны розум, 
не пазбаўлены ўяўлення, 
загаварыў пра Беларусь як 
пра донара еўрапейскай 
стабільнасці.

Варта прызнаць, што гэтаму 
розуму на працягу многіх гадоў 
неаднаразова шанцавала. 
Ён прыйшоў ва ўладу, калі 
эканоміка адштурхнулася 
ад дна, дасягнутага ў выніку 
калапсу савецкай мадэлі (глядзі 
табліцу). Натуральна, змену 
трэнду дзяржаўная прапаганда 

патлумачыла выбітнай 
здольнасцю розуму несці 
сінявокую краіну перад сабой, 
«як маленькае дзіця». Сам розум 
наконт такога тлумачэння, 
натуральна, не пярэчыў.

Крыху эканамічнай 
статыстыкі. Рэкамендую 
звярнуць увагу на паказчык 
1997 года, калі рэкордныя 
111,4% былі атрыманыя 
насуперак запланаваным 
105%. Як правіла, па 
факце атрымліваецца 
менш. Напрыклад, у 2013 
годзе фактычныя тэмпы 
прыросту эканомікі адсталі 
ад запланаваных амаль на 
парадак: 0,9% замест 8,5%. Якая 
ж прычына таго, што так істотна 
былі падкарэктаваныя планы 
ўрада ў станоўчы бок у 1997 
годзе?

Усю адказнасць варта 
ўскласці на аднаўленчы рост. 
Ён «прыходзіць нечакана, як 
падарунак» (Ягор Гайдар), 
але працягваецца нядоўга. 
Аднаўленчы рост — гэта рост 
за кошт магутнасцяў, якія 
вызваліліся падчас дасягнення 
дна: кадры не разбегліся, 
станкі не распрададзеныя, 
камплектуючыя не раскралі, 
а ўнутраны рынак не паспелі 

акупаваць замежныя 
канкурэнты.

Аднак доўга аднаўленчае 
шчасце працягвацца не 
здольнае, што і пацвердзіла 
практыка. Да канца 1990-х 
гадоў тэмпы эканамічнага росту 
перайшлі з галопу на рысь. З 
далейшай транспарціроўкай 
Сінявокай на выцягнутых руках 
«як маленькага дзіцяці» павінны 
былі наступіць праблемы. 
Аднак яны не надышлі. Чорны 
лебедзь не прыляцеў.

Рост на фоне дэградацыі
За дзясятыя гады новага 

стагоддзя сярэднегадавы 
індэкс экспарту склаў 116,6%. 
Няўдалым стаў толькі 2009 
год (67,2%). Экспарт тавараў у 
краіны Еўрасаюза з 2000-га па 
2010-ы вырас у 3,6 разу. Ведай 
нашых! Нервова скуголілі ўбаку 
тыгры Паўднёва-ўсходняй 
Азіі…

Такі поспех, як нескладана 
здагадацца, адзіны палітык 
(АП) прадставіў у якасці доказу 
правільнасці курсу. Мы, 
маўляў, у адрозненне ад нашых 
суседзяў, не сталі слухаць 
дактароў з МВФ і не пайшлі на 
беспадстаўную прыватызацыю. 
Мы захавалі прамысловыя 
прадпрыемствы і працоўныя 
калектывы. Мы, мы, мы...

Чалавеку ўласціва карыстацца 
добрай рэпутацыяй у самога 
сябе. АП у гэтым сэнсе не 
з’яўляецца выключэннем. 
Таму няма нічога дзіўнага ў 
тым, што рост ВУП ён паставіў 
сабе ў заслугу, а дэградацыю 
савецкай прамысловай 
спадчыны палічыў за лепшае 
не заўважаць.

Між тым парадаксальнае, 
на першы погляд, спалучэнне 
росту і дэградацыі наглядна 
пацвярджае афіцыйная 
статыстыка: з 2000-га па 
2010-ы працэнт мінеральных 
прадуктаў, аснову якіх складалі 
вырабленыя з расійскай 
нафты бензін, салярка, мазут і 
змазачныя масла, у беларускім 
экспарце павялічыўся з 20,2% 
да 35,5% пры адначасовым 
скарачэнні долі машын, 
абсталявання і транспартных 
сродкаў з 25,2% да 19,7%.

Але калі фізічны аб’ём 
экспарту мінеральных 

прадуктаў за названы перыяд 
вырас у 1,4 разу, то ў вартасным 
— у 4,8 разу! За гэта варта быць 
удзячным росту сусветных 
цэнаў на нафту! Гэтымі 
«нажніцамі» і тлумачыцца 
«сытасць» нулявых гадоў для 
беларускай мадэлі.

Сцвярджаць, што АП да 
поспеху сваёй мадэлі не 
меў ніякага дачынення, 
азначала б зграшыць супраць 
ісціны. Яго асабісты ўклад 
у палітыку «нафта ў абмен 
на пацалункі» быў істотным, 
калі не вырашальным. Аднак 
такі абмен, як ніякі іншы 
фактар, і паспрыяў дэградацыі 
вытворчасцяў, што дасталіся 
ў спадчыну ад савецкага 
«зборачнага цэху».

Высокія цэны на нафту і 
нафтапрадукты адышлі — і стала 
відавочным тое, што на працягу 
дзесяцігоддзя паспяхова 
хавала дзяржаўная прапаганда: 
за чвэрць стагоддзя пад 
кіраўніцтвам АП у Беларусі так і 
не ўдалося стварыць здольную 
да самаразвіцця эканамічную 
мадэль. Без датацыйнага 
падсілкоўвання з боку Расіі яна 
не выжыве.

Менш за працэнт
Гэтыя простыя высновы 

ляжаць на паверхні, аднак яны, 
тым не менш, не аказалі ніякага 
ўплыву на абраны чвэрць 
стагоддзя таму эканамічны 
курс. Для таго, каб у гэтым 
пераканацца, дастаткова 
звярнуцца да любога прэс-
рэлізу, размешчанага на сайце 
АП.

9 сакавіка, напрыклад, ён 
правёў нараду з кіраўніцтвам 
Савета Міністраў. Сярод 
разгледжаных дакументаў 
— «праекты ўказаў аб 
дадатковым стымуляванні 
мясцовых органаў улады, аб 
прапановах па ўдасканаленні 
працэдуры банкруцтва і 
абароне правоў работнікаў, аб 
дзяржнаглядзе за тэхнічным 
станам трактароў і іншай 
тэхнікі, аб дэпазітнай 
сістэме абарачэння 
спажывецкай упакоўкі і 
стымуляванні выкарыстання 
электрамабіляў».

Цікава, пагадзіцеся! На 
сусветных рынках — паніка, 

цэны на ўсе віды сыравіны 
пікіруюць, сярэдні заробак 
у доларавым эквіваленце 
ў Беларусі сціскаецца, нібы 
шчыгрынавая скура, а кіраўнік 
дзяржавы знаходзіць час 
разважаць пра дарагую тэхніку, 
якую ў гаспадарках пасля двух 
гадоў эксплуатацыі «кідаюць 
пад плотам як металалом».

Але ж самае цікавае — АП 
ведае, што «там, дзе рынак 
спрацаваў, у прыватніка, яго 
правяраць не трэба. <...> Не 
трэба ісці і глядзець, як ён там 
паставіў тэхніку, як даглядае 
за ёй: гэта яго асабістая 
ўласнасць, ён ведае, як з ёй 
абыходзіцца».

Далей ідзе выснова, якую 
варта напісаць залатымі 
літарамі: «Але колькі ў нас такіх 
гаспадароў? Напэўна, менш за 
працэнт (вылучана. — Рэд.). 
А астатнія будуць хадзіць з 
працягнутай рукой і прасіць: 
дайце грошай, каб набыць 
трактар, таму што пасеяць 
няма чым. А гэта ўпіраецца 
ў харчовую бяспеку нашай 
дзяржавы і велізарныя аб’ёмы 
экспарту».

Дзяржава, у якой 99 
працэнтаў працаўнікоў 
сельскай гаспадаркі ходзяць з 
працягнутай рукой — вось такі 
вынік руху правільным курсам 
на працягу чвэрці стагоддзя! 
Тут не пра харчовую бяспеку 
думаць трэба. Калі так пойдзе 
і далей, то вяртанне па вясне 
любога шпака або берасцянкі 
будзе здольнае справакаваць 
эфект чорнага лебедзя. На коне 
незалежнасць і суверэнітэт. 
Дажыліся!..

* * *
У юнацтве я прачытаў раман 

нямецкага пісьменніка Генрыха 
Бёля «Дом без гаспадара». 
Раман напісаны ад асобы 
хлопчыка, якому выпала 
шчасце жыць у пасляваенныя 
гады ў сям’і без бацькі. Сям’ю 
не варта блытаць з краінай. 
Розніца тут хутчэй якасная, чым 
колькасная, і таму наяўнасць 
аднаго гаспадара ў краіне 
азначае адначасова адсутнасць 
мільёнаў гаспадароў.

(скарочана)
Сяргей Нікалюк

“Новы ЧАС”

Директор Федерального 
института Германии по 
изучению инфекционных 
заболеваний и непереносимых 
болезней (Институт имени 
Роберта Коха) констатировал 
быстрый рост количества 
инфицированных новым 
коронавирусом SARS-
CoV-2 в ФРГ и растущую 
обеспокоенность клиник и 
властей по поводу наплыва 
пациентов, пишет DW.

Как заявил руководитель 
RKI Лотар Вилер, «мы видим, 
что даже хорошо оснащенные 
отделы здравоохранения и 
университетские клиники 
испытывают трудности из-за 

растущего числа заболевших».
Он отметил, что специалисты 

приняли решение повысить 
уровень угрозы заражения 
коронавирусом в Германии 
с умеренного до высокого. 
Также руководитель 
института считает 
абсолютно адекватными 
ограничительные меры, 
которые ввели федеральные 
власти.

Руководитель RKI также 
выразил мнение, что пандемия 
коронавируса может 
продлиться около двух лет. 
На вопрос о том, сохранятся 
ли действующие ограничения 
все это время, он сказал, что 

в экстремальных случаях 
это возможно, текущую 
ситуацию нужно постоянно 
анализировать.

Число инфицированных 
SARS-CoV-2 в Германии 
достигает шести тысяч (погибло 
13 человек). Но реальное число 
инфицированных выше хотя 
бы из-за задержки с передачей 
данных, считает специалист.

В настоящее время за 
пределами КНР, где началась 
пандемия, больше случаев 
заражения коронавирусом, 
чем в самом Китае (86 
тысяч против 81 тысячи): «В 
настоящее время Европа 
находится в центре пандемии».

Вилер призвал как можно 
скорее подготовить немецкие 
клиники к приему все 
растущего числа больных: «Мы 
находимся в начале эпидемии 
и ожидаем от всех больниц, 

что они как минимум удвоят 
мощности своих отделений 
интенсивной терапии».

Эксперт заметил, что каждый 
пятый случай заражения 
коронавирусом протекает 
в тяжелой форме, а поэтому 
невозможно спрогнозировать 
уровень смертности от COV-
ID-19. Вилер также отметил, что 
пандемии распространяются 
волнами, но их скорость 
трудно предсказать.

 «Пройдут годы, прежде чем 
коронавирусом заразится 
ожидаемое число людей на 
уровне 60-70%. Длительность 
пандемии во многом будет 
зависеть от того, когда 
начнется применяться вакцина 
против SARS-CoV-2, а это может 
случиться уже в будущем году», 
— резюмировал глава RKI.

Напомним, по информации 
Минздрава, на данный момент 

в Беларуси официально 
подтверждено заражение 36 
человек. Трое выздоровевших 
выписаны домой. Один 
пациент находится в состоянии 
средней степени тяжести. 
Остальные чувствуют себя 
удовлетворительно.

Накануне Александр 
Лукашенко заявил, что «мир с 
ума сошел от коронавируса».

https://naviny.by
От редакции: Читайте на 

сайте главное о коронавирусе: 
Симптомы коронавируса — и 
что делать, если вы заболели; 
По полочкам. Как уберечься 
от коронавируса; Коронавирус 
COVID-19 в Беларуси. Полная 
хроника событий; Пандемия 
COVID-19 может продлиться 
до двух лет; Названы 
лекарства, которые могут 
ухудшить состояние здоровья 
при коронавирусе.

Пандемия COVID-19 может продлиться до двух лет. 
Длительность пандемии будет зависеть от того, 
когда начнется применяться вакцина против CO-
VID-19, заявил руководитель ведущего немецкого 
института по изучению инфекционных заболеваний.

НЕУТЕШИТЕЛЬНЫЙ ПРОГНОЗ
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Калі ўсё гэта толькі пачыналіся, 
схільныя да параноі аналітыкі 
выказвалі здагадку, што тое, што 
адбываецца з каранавірусам 
у Беларусі, усё ж мае лагічнае 
тлумачэнне. Што такім чынам 
нас плаўнёханька падводзяць 
да сітуацыі, калі надзвычайнае 
становішча, адмена выбараў ці 
правядзенне выбараў ва ўмовах 
стоадсоткавага галасавання 
дома будзе адзінай опцыяй праз 
абвешчаны татальны лакдаўн.

Дык вось, песімісты памыліліся. 
Разгортваецца зусім іншы сцэнар. 

Паводле якога эпідэміі не будзе.
Менавіта пра гэта сведчаць 

апошнія выказванні адказных 
асобаў.

Калі б яны дапускалі магчымасць 
увядзення паўнавартаснага 
каранціну, то не былі б настолькі 
ўпартымі вось цяпер, на фоне таго, 
што робіцца ўжо і ў Маскве.

Але ўсё, мяжа далучэння да ўсяго 
астатняга свету пройдзеная.

Чэмпіянат Беларусі па футболе, 
які транслявалі і за мяжу ў той 
час, калі адссоўваюцца тэрміны 
фіналу еўракубкаў, а «Еўра-2020» 
перанесены на год, калі ўжо 
зразумела, што ў Італіі трыгерам 
быў матч Лігі чэмпіёнаў паміж 
«Атлантай» і «Валенсіяй», — гэта 
пазіцыя.

Ну не вераць людзі ў каранавірус.
І калі яны не вераць, дык як можна 

прызнаваць, што вірус ёсць?

Таму яго не будзе. Нават калі хворых 
на пнеўманію зробіцца вельмі шмат. 
Гэта ж усё пнеўманія, чорт яе бяры. 
Хто сказаў «каранавірус»? Няма ў нас 
такога. Менш за сотню выпадкаў, а 
вы паглядзіце, колькі выздаравела!

Пасля таго, што ўжо сказана 
наверсе, мы маем усе шансы быць 
самай паспяховай у змаганні з 
каранавірусам краінай на свеце. З 
пашытай на «Славянцы» тканіннай 
маскай па рубель семдзесят 
пяць у якасці сімвала. З нулявой 
смяротнасцю.

Бо разумееце, гэта ж тая самая 
сітуацыя, што і з выбарамі. Лічбы 
могуць быць любымі.

Дактары лёгка могуць быць 
пастаўленыя ў тыя ж умовы, у 
якіх сістэматычна аказваюцца 
настаўнікі падчас электаральных 
кампаній. І ці не ўсё роўна чалавеку, 
ад чаго ён не можа дыхаць? Ці 
прынцыпова родным, што будзе 
напісана ў пасведчаннях? І калі 
ўсё ж прынцыпова, дзе гэтая 
прынцыповасць канчаецца? І 
наколькі моцна трэба падціснуць, 
каб яе не засталося наогул?

Калі на стале рэпутацыя краіны 
і вернасць абранага шляху, 
пагадзіцеся, мусіць нам усім 
зрабіцца не да казурак, не бачных 
нават у моцны мікраскоп.

Што вы кажаце? Міжнародныя 
арганізацыі? Дык яны тут 
прадстаўленыя людзьмі. Якім 
таксама хочацца быць на свабодзе. І 

потым, дзе яна, тая статыстыка? Хто 
яе мае? Хто вырашае, што казаць, а 
што — не?

Каранавірус — як радыяцыя ў 
1986-м. Яго ж не бачна. Па вуліцах не 
бегае, не рохкае і не мыкае. Ці ёсць 
ён, ці яго няма — пытанне веры. У 
нас вырашылі не верыць.

Аўтарытарызм мацнейшы за 
хваробу.

Так, дарэчы, думалі ў Кітаі, дзе 
таксама моцная і квітнеючая сістэма. 
Якая таксама спачатку спрабавала 
не заўважаць.

Там улада нават яшчэ мацнейшая 
за нашую.

Чаму гэта ў Кітаі вірус усё ж 
выпнуўся?

Не задумваліся?  А?  Таварышчы ў 
пінжаках?

Не давядзецца потым у краіны і 
ўсіх суседзяў прабачэння прасіць? 
Не?

Вы думаеце, вы круцейшыя за 
кітайцаў? Ну то ладна, парадуемся!

Глядзіце, да каранавіруса сістэме 
прапанавана ставіцца як раней да 
апазіцыі. Яго няма ні на ТБ, ні ў газетах, 
як раней там не было Статкевіча 
ці Севярынца. Пра яго гэтаксама 
малююць нейкія там карыкатуркі 
спецыяльна адшуканыя маладзёны. 
Каранавірус — гэта анекдот, бы 
КХП-БНФ. Падыход правільны і за 
шмат гадоў адпрацаваны.

Да тых, хто выклікаў хуткую праз 
тое, што цяжка дыхаць, можна 
адразу накіроўваць міліцыю — 
прабіваць усе кантакты цягам двух 
тыдняў. Некалькі рэпартажаў пра тое 
ў ананімных тэлеграм-каналах, і да 
дактароў у нас пачнуць звяртацца, 

калі ўжо цалкам ссінеюць.
Зноўку ж — гэта вы цяпер у 

Фэйсбуку звягаеце, што, маўляў, 
суседа «хуткая» забрала. А што калі 
да ўсіх, хто такое напісаў, высылаць 
адразу спецназ у хімкамплекце? 
Ізаляваць на два тыдні — ды адразу 
не ў шпіталі, а ў адзіночны пакой 
СІЗА, бо там кантактаў дакладна 
меней? Тут такая перамога над 
вірусам будзе, што Кітай захлынецца 
слязамі.

Эпідэміі не будзе. Вы пра яе не 
пачуеце.

Дзеці працягнуць хадзіць у школу, 
студэнтам не адменяць заняткі, 
людзі працягнуць цягацца на працу 
на грамадскім транспарце.

Якую праблему я ў гэтым бачу?
У суседняй Расіі, з якой 

сінхранізаванае мысленне 
чынавенства, учора канчаткова 
абраная катэгарычна іншая тактыка.  
Там пачалі алармаваць.

Пуцін абвясціў тыдзень выходных 
з захаваннем заробкаў. Пачынаецца 
відавочны рассінхрон, і тутэйшым 
спатрэбіцца вельмі шмат характару, 
каб давесці сваю няверу ў 
каранавірус да лагічнага фіналу, з 
элегантнымі лічбамі. Але, паўтаруся, 
не будзем гэтага выключаць — і не 
такое бачылі.

То калі ласка, беражыце сябе і 
сваіх родных. Абмяжуйце выхад з 
дому без патрэбы.

Паклапаціцеся пра старых. Тое, 
што «эпідэміі не будзе», — нагода 
берагчыся на індывідуальным 
узроўні.

Віктар Марціновіч
budzma.by

Віктар Марціновіч разважае на budzma.by аб тым, чаму ў нашай 
краіне не прымаецца ніякіх рашучых захадаў для барацьбы з 
каранавірусам.

БЕРАЖЫЦЕСЯ, БО ЭПІДЭМІІ НЕ БУДЗЕ
COVID-19

УЛАДА

Зайдите на сайт газеты 
Парламентского собрания Союза 
Беларуси и России «Союзное 
вече», и вы поймете, о чем я. Девиз 
издания, его лозунг зафиксирован 
прописными буквами прямо в 
«шапке»: «Две страны — одно 
государство». Получается, что 
именно во имя этого на наши с вами 
деньги работает данное СМИ. Вот 
только за подобные лозунги надо 
не деньги давать, а привлекать к 
ответственности, ведь это подрыв 
государственных устоев, призыв 
к отказу от государственного 
суверенитета, посягательство на 
святое для каждой уважающей себя 
державы.

И не надо валять дурака, 
рассказывая, что лозунг «Союзного 
вече» — это просто красивая фраза 
про белорусско-российскую дружбу. 
Он не про дружбу. Даже совсем не 
про нее.

Понятия «страна» и «государство» 
близки по смыслу, но не абсолютные 
синонимы. «Страна» происходит 
от понятия «сторона», то есть 
направление, край, что очень 
хорошо видно по белорусскому 
слову «краіна».

Страной называют территорию 
с определенными границами, на 
которой население объединено 

исторически и культурно. Но страна 
может иметь государственный 
суверенитет, а может его и не иметь. 
Например, в Австро-Венгерскую 
империю как в государство 
входили десятки разных стран. Из 
современного можно вспомнить 
страну Басков — автономное 
сообщество на севере Испании. Или, 
например, Тибет, провозгласивший 
еще в 1913 году собственную 
независимость, но сегодня 
являющийся регионом Китая. А 
знаете, сколько стран входит в 
Великобританию? Шотландия, 
Уэльс, Северная Ирландия и 
еще более десятка заморских 
территорий, которые находятся 
под суверенитетом британской 
короны. Хорошо им живется под 
большим крылом или плохо — 
вопрос отдельный. В данном случае 
важно то, что понятие «страна» 
имеет не столько политическое, 
сколько социально-экономическое 
и культурно-историческое значение.

Иное дело — государство. Это 
понятие как раз политическое. И 
обозначает общность людей, которые 
не только объединены проживанием 
на одной земле, но и имеют свои 
органы власти, свою систему 
государственного управления, сами 
принимают решения о своей судьбе. 

Государство всегда суверенно и 
самостоятельно, не находится ни 
под чьим протекторатом и живет по 
своим законам.

А теперь, зная теорию, вернемся 
к слогану «Две страны — одно 
государство». Получается, что то 
же «Союзное вече» нас призывает 
отказаться от белорусской 
государственности и стать «страной». 
Стать стороной, окрайком большой 
Российской империи!!!

Выходит, призывают стереть 
Беларусь с политической карты 
мира и стать всего лишь самобытным 
регионом — своеособенным, 
чистеньким и ухоженным, — но без 
собственной государственности.

В таком случае те, кто исповедует 
такой призыв, предатели. Просто 
предатели интересов белорусского 
государства.

Конечно, и Кочанова, и 
Андрейченко как руководители 
белорусского парламента, и Жук 
как руководитель холдинга «СБ. 
Беларусь сегодня», издающего 
«Союзное вече», и десятки других 
высокопоставленных лиц, кто 
имел отношение к учреждению 
этого издания, будут возмущаться, 
отрицать и возражать. Мол, не мы, а 
Александр Григорьевич Лукашенко 
ставил подпись под Договором о 
учреждению Союзного государства, 
в развитие которого и появились 
всякие подобные СМИ с их лозунгами.

Да, Лукашенко открыл дорогу, 
подписав с Борисом Ельциным тот 
злополучный договор. Но все-таки 
в тексте союзного договора нет 

даже намека на то, что Республика 
Беларусь перестанет быть 
государством и станет страной, к 
чему призывает «Союзное вече». 
Более того, именно как государство-
участник Республика Беларусь 
может провести референдум о 
выходе из этого договора, о чем 
прямо сказано в подписанном 
документе. И я, например, считаю, 
что Кочановой, Андрейченко, Жуку 
и иным государственным деятелям, 
которые действительно работают не 
за себя, а за Беларусь, следовало бы 
готовить Александра Лукашенко к 
принятию именно такого решения. 
Но это уже отдельная большая тема. 
А для начала пусть объяснятся по 
поводу лозунга национального 
предательства, который с их 
молчаливого согласия или даже 
одобрения исполнительные 
журналисты понесли в народ.

«Статья в рубрике „Особое 
мнение“ является видом материала, 
который отражает исключительно 
точку зрения автора. Точка зрения 
редакции „Белорусского партизана“ 
может не совпадать с точкой зрения 
автора.

Редакция не несет ответствен-
ности за достоверность и 
толкование приведенной инфор-
мации и выполняет исключительно 
роль носителя. Вы можете прислать 
свою статью на почту belparti-
san@gmail.com для размещения в 
рубрике „Особое мнение“, которую 
мы опубликуем».

Светлана Калинкина
https://belaruspartisan.by

Что бывает за предательство интересов государства, которое 
платит тебе зарплату? Что бывает за антигосударственную 
пропаганду?
Отвечаю сразу: очень даже хорошо бывает — ордена, медали, 
звания, должности, служебный кабинет, личный водитель, 
хорошая пенсия...
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